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Abstract :

The issue of Arabization between the Mashreq and the Maghreb has caught the
attention of Gilbert Grandguillaume, who dealt with Arabization in the countries of the
Maghreb: Tunisia, Algeria and Morocco.

He dealt with the Arabization experience in the Maghreb, particulary in Algeria, which
differs from the same in: Tunisia, Morocco and the Mashreq.

There has been a cooperation between the Mashreq and the Maghreb that was
marred by defects - according to the author - he concluded that the Arabization in the
Mashreq is different from that in the Maghreb, especially on the issue of pedagogy
performed in a traditional way. In the end, the writer concludes that Arabization in the
Mashreq is a technical issue and nothing else, while in the Maghreb, and especially in
Algeria, it is an issue of identity and a search for a rooting of the self in the Arabization
project.

Keywords: Arabization, Mashreq, Maghreb, Identity, Pedagogy.
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L’ARABISATION AU MAGHREB ET AU MACHREK, Gilbert Grandguillaume,
Référence : Les relations entre le Maghreb et le Machrek, Des solidarités anciennes aux réalités
nouvelles. Cahiers du GIS « Sciences humaines sur I'aire méditerranéenne », Cahier N° 6, CNRS,
Institut de Recherches Méditerranéennes, Université de Provence, 1984, p. 151 — 157. Le lien:
https://www.ggrandguillaume.fr/titre.php?recordID=38
2. Gilbert Grandguillaume est né le 25 juillet 1932 a Besancon (France). A partir de I'dge de vingt
ans, il a passé de nombreuses années dans des pays de langue arabe: Tunisie, Algérie, Liban. Il est
aujourd’hui retraité de I'Ecole des Hautes Etudes en Sciences Sociales, ou il a animé un séminaire
d’anthropologie du monde arabe et dirigé des mémoires et des theses de doctorat. Il a publié
deux livres, NEDROMA, L'EVOLUTION D’UNE MEDINA et POLITIQUE LINGUISTIQUE AU MAGHREB,
ainsi que de nombreuses contributions et articles mentionnés sur ce site:
https://www.ggrandguillaume.fr/
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